
PROTOKÓŁ NR XLI/2018 
z nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska 

z dnia 17 lipca 2018 r. 

W sesji wzięli udział: 

1. 12 Radnych Rady Gminy Dębnica Kaszubska 
2. Wójt Gminy – Iwona Warkocka 
3. Skarbnik Gminy – Marek Malinowski 
4. Pomoc Administracyjna – Karol Żukowski  

Radni nieobecni: Renata Rejkowicz, Roman Cech, Marcin Olech. 

Porządek obrad: 

1. Sprawy regulaminowe: 

a) otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad, 
b) przyjęcie porządku obrad, 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) udzielenia pomocy finansowej samorządowi Województwa Pomorskiego, 

b) zmian w budżecie Gminy Dębnica Kaszubska na 2018 r, 

c) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica Kaszubska na lata 2018 - 2029, 

d) zaliczenia drogi do kategorii dróg publicznych gminnych oraz ustalenia jej przebiegu. 

3. Zamknięcie obrad. 

Przebieg sesji: 

Ad. 1 
a)  
 XLI Nadzwyczajną Sesję Rady Gminy otworzył Przewodniczący Rady Krzysztof  Badowski. 

Otwarcia dokonał o godzinie 10:30 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Dębnica Kaszubska. 
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że dzisiejsze nadzwyczajne posiedzenie 
zwołane jest na wniosek Wójta Gminy z dnia 16.07.2018 r. Zapoznał Radnych z treścią wniosku. 
/załącznik nr 1 do protokołu/, po czym przywitał Panią Wójt, pracowników Urzędu Gminy, 
Państwa Sołtysów, Kierownika OPS oraz Radnych. Na podstawie listy obecności stwierdził 
nieobecność trzech Radnych i ogłosił, że obrady są prawomocne.  

b)  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa zebranych ma 

jakieś wnioski o zmianę porządku obrad? Poinformował, że projekty uchwał nie były omawiane 
na posiedzeniach Komisji Rady Gminy. Radni otrzymali projekty uchwał, celem zapoznania się 
z ich treścią i uzasadnieniem, wraz z zaproszeniem na dzisiejszą nadzwyczajną sesję Rady Gminy. 

 Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku obrad.  

W wyniku głosowania porządek obrad został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących.



Ad. 2 
a)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że projekt uchwały w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej samorządowi Województwa Pomorskiego /stanowiący załącznik nr 2 do 
protokołu/ nie był omawiany na posiedzeniu wspólnym wszystkich komisji i w związku 
z powyższym otworzył dyskusję nad projektem. 

Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że odbyło się otwarcie ofert w III przetargu na 
przebudowę drogi wojewódzkiej 210 w granicach miejscowości Dębnica Kaszubska. 
Rozpatrywane są dwie oferty. Do I przetargu przystąpił jeden oferent z kwotą powyżej 17 mln zł. 
Do II przetargu przystąpiło trzech oferentów z kwotami od 15 do 17,8 mln zł. Po III przetargu 
koszty inwestorskie są niższe, ale nastąpił wzrost pozostałych kosztów o 50% w stosunku do 
najniższej oferty z II przetargu. Po negocjacjach z Marszałkiem Województwa ustalono, że 
Gmina dokłada do tej inwestycji zgodnie z wcześniejszymi ustaleniami, ale kolejne inwestycje 
będą zawieszone. Najniższą ofertę przedłożyła firma „Budimex” stąd konieczność podjęcia 
uchwały o zwiększeniu pomocy finansowej dla Województwa Pomorskiego. Poinformowała, że 
30 lipca odbędzie się posiedzenie Sejmiku Województwa Pomorskiego, na którym muszą podjąć 
decyzję w sprawie tej inwestycji. Zarząd Dróg Wojewódzkich dokonał analizy tej oferty 
i stwierdził, że spełnia ona wszystkie wymogi. Zauważyła także, że rozpoczęcie inwestycji daje 
duże szanse – przełożenie, na wykonanie przebudowy drogi wojewódzkiej 210 na całym jej 
przebiegu przez teren naszej gminy, do granic powiatu bytowskiego, bez naszego wkładu 
własnego.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem, czy padła konkretna data dalszej 
przebudowy drogi? 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że nie. 
Radna B. Sikora uważa, że jest to tylko obiecanka. Zwróciła się także z pytaniem kiedy rozpocznie 
się planowany remont odcinka w Dębnicy Kaszubskiej? 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że w miesiącu sierpniu. 
Radna B. Sikora zwróciła się z pytaniem, czy ZDW jest związany z ofertą? 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że my mieścimy się w czasie jaki otrzymaliśmy, przetarg 
nie jest do końca rozstrzygnięty, do chwili podjęcia przez nas uchwały o zwiększeniu pomocy 
finansowej. Jest jeszcze w grze druga oferta. Jedna oferta ma wyższy koszt wykonania instalacji 
wodno-kanalizacyjnych, a niższy koszt wykonania przebudowy drogi, natomiast druga niższy 
koszt instalacji wodno-kanalizacyjnej, a wyższy przebudowy drogi. 
Radna B. Sikora uważa, że szkoda, że nie znamy wysokości wadium. 
Radny P. Pałubicki uważa, że skoro my jako samorząd dokładamy do przebudowy dróg 
powiatowych, którego jesteśmy częścią, to także powinniśmy wystąpić do powiatu 
o dofinansowanie przebudowy tej drogi. Droga biegnie przez powiat i jest ważną drogą. 
Radny W. Leśniewski w kontekście zbliżającej się kampanii wyborczej zwraca uwagę na fakt, czy 
kontrkandydacie nie będą tego faktu wykorzystywać przeciwko obecnej władzy? 
Radna B. Sikora poinformowała, że Zarząd Dróg Powiatowych z prawnego punktu widzenia nie 
może dokładać do remontu czy przebudowy innych dróg niż drogi powiatowe. Poszczególne 
kategorie dróg przypisane są zarządcą, którzy odpowiadają za ich utrzymanie. 
Radny P. Pałubicki nadal uważa, że można wystąpić i nikt nie będzie mógł zarzucić obecnej 
władzy, że się nie starała.  
Radny W. Leśniewski zauważył, że należy starać się o środki zewnętrzne, ale zadanie realizować. 
Skarbnik M. Malinowski uważa, że w związku z tym, że właścicielem drogi 210 jest Marszałek 
Województwa to może zwrócić się do Powiatu o taką pomoc. 
Pani Wójt I. Warkocka uważa, że jest to walka Dawida z Goliatem. To nam zależy na tej drodze 
i zabiegamy o środki na jej remont. Zdajemy sobie sprawę, że za te pieniądze byśmy zrobili 
wszystkie nasze drogi gminne. Drogi powiatowe bez naszej pomocy także byłyby w stanie 



beznadziejnym. Bez naszej współpracy z powiatem drogi powiatowe nie byłyby w takim stanie. 
Wiele wspólnie zrobiliśmy w tym zakresie. 
Przewodniczący Rady K. Badowski uważa, że nie fair jest fakt, że Marszałek nie dopłaca do 
przebudowy sieci wodno-kanalizacyjnej skoro my dopłacamy do przebudowy ich drogi. 
Radny P. Pałubicki zwrócił uwagę na koszt budowy sieci sanitarnej (1 mln zł) i planowanego 
remontu dróg (15 mln zł). Uważa, że jesteśmy szantażowani, gdyż Marszałek wie, że nam bardzo 
zależy na tej inwestycji. My się na to godzimy, bo nie mamy innego wyjścia. 
Pani Wójt I. Warkocka stwierdziła, że się nie zgadza z tą opinią, gdyż podczas spotkań osobiście 
prosiła o uwzględnienie tej drogi w harmonogramie remontów dróg. 
Radny P. Pałubicki podkreślił, że Rada wspiera działania Pani Wójt i Jej ufa. Zwraca tylko uwagę, 
że ten rok jest specyficzny jeżeli chodzi o zarzuty. 
Radny M. Batóg prosi o informację jak zaistniała sytuacja przełoży się na budżet inwestycyjny, na 
lata następne – ile stracimy w sensie dróg gminnych? 
Skarbnik M. Malinowski poinformował, że przygotowujemy się do emisji obligacji na 7 mln zł. 
Wykup planowany jest na lata 2020 – 2029. Nastąpi wydłużenie okresu kredytowania. W roku 
bieżącym spłacamy 2 mln zł, a w 2019 r. 4 mln zł. Zadłużenie roczne będzie wynosiło od 2 mln 
zł w 2019 do 2,7 mln zł. Łączna kwota zadłużenia na chwilę obecną wynosi 19 mln zł. Przez 
ostatnie 3 lata spłaciliśmy 6 mln zł i przesunąć termin płatności. 
Radny P. Pałubicki sądzi, że należy spróbować sprolongować spłatę bieżącego zadłużenia.    
Skarbnik M. Malinowski przypomniał, że spłata obecnych obligacji była już prolongowana. Nie 
możemy tej czynności powtórzyć, gdyż może dojść do sytuacji, że nad tym nie zapanujemy. 
Ogłaszamy nowy konkurs, na nowe obligacje, może być tak, że warunki zakupu będą 
korzystniejsze.  
Radny P. Pałubicki uważa, że ubiegając się o prolongatę zadłużenia Rada uniknie pytań 
o wysokość zadłużenia gminy przez Radnych tej kadencji. 
Radna B. Sikora zwraca uwagę, że Rada jest od podejmowania trudnych decyzji, a niekoniecznie 
przyjemnych. 
Skarbnik M. Malinowski poinformował, że  rozmawiał już z PKO BP na temat nowych obligacji. 
Bank rozważa możliwość przystąpienia do emisji nowych obligacji. Zaznaczył, że teraz jest 
korzystny okres – korzystna stopa procentowa. 
Przewodniczący Rady K. Badowski uważa, że Radni nie mają się czego wstydzić gdyż pozostanie 
droga.  
Radny M. Batóg poprosił o informacje dotyczące sposobu rozwiązania rozprowadzenia instalacji 
energetycznej. 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że instalacja rozprowadzająca do mieszkań będzie 
w ziemi, natomiast oświetlenie i urządzenia zasilające będą na powierzchni. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił uwagę, że  zadłużenie gminy w tej kadencji do chwili 
obecnej nie urosło. Zarzuty będą zawsze. My jako Radni nie mamy się czego wstydzić. Głowę 
należy trzymać do góry. Tej inwestycji taniej już nie uda się zrealizować. W firmach zajmujących 
się budową dróg brakuje pracowników i to jest głównym powodem tak wysokich kosztów. Te 
firmy na naszym rynku mają się dobrze. 
Radny P. Pałubicki zwrócił się z zapytaniem, czy w budżecie ujęto sprzedaż działki 222 
w Dębnicy Kaszubskiej? 
Skarbnik M. Malinowski poinformował, że tak. Zwrócił także uwagę, że przetarg nie został 
zakończony gdyż na tym etapie brak jest zabezpieczenia finansowego dla tej inwestycji oraz nie 
sprawdzono ofert pod kątem wykonalności. My w budżecie mamy optymalne zabezpieczenie dla 
każdego z wariantów. Po wyborze oferenta i podpisaniu umowy będziemy mogli podjąć decyzję 
o obniżeniu budżetu. 
Radny W. Nierychlewski oznajmił, że jest za podjęciem decyzji i przyjęciu przedstawionego 
stanowiska, nie należy się rozdrabniać. Społeczeństwo będzie nas oceniało. Należy pamiętać, że 
koszty będą rosły.  



Radny W. Leśniewski uważa, że należy zakończyć dyskusję, gdyż Radni wiedzą, że tak trzeba 
postąpić.  
Radny P. Pałubicki zauważył, że ta dyskusja jest potrzebna dla Radnych, gdyż w przypadku pytań 
wyborców będą wiedzieli jak wyjaśnić wyborcom podjęcie tej decyzji. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił uwagę, że mieszkańcy z terenu też jeżdżą przez 
Dębnicę Kaszubską i widzą w jakim stanie jest ta droga.  
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że mieszkańcy na spotkaniach sołeckich także dopytują 
się kiedy będzie modernizacja tej drogi. 
Przewodniczący Rady K. Badowski uważa, że najważniejszym argumentem będzie fakt, że doga 
będzie wykonana. 
Radny P. Paczesny przypomniał, że projekt powstał w tej kadencji. W 2016 r. podpisano umowę 
na wykonanie projektu. Koszt modernizacji to potężne pieniądze. Kulą dla naszego budżetu jest 
ciągnące się zadłużenie zaciągnięte na budowę gimnazjum. Ta inwestycja odbija się nam czkawką. 
Modernizacja 3,5 kilometrowego odcinka pochłonie także duże pieniądze. Te inwestycje odbiją 
się na przyszłych inwestycjach gminy. Wszystkie samorządy, z uwagi na kończącą się kadencję 
samorządową inwestują w infrastrukturę drogową, jest to trudna decyzja, ale nie podejmując jej 
wizerunkowo będzie gorzej dla miejscowości. Następna Rada może zarzucić nam nadmierne 
zadłużenie. 
Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził, że ta inwestycja nie jest robiona pod kontem 
poprawy wizerunku. 
Radny P. Paczesny uważa, że sukcesem Rady byłoby gdyby ta doga była wykonana na koszt 
Marszałka, gdyż jest jej właścicielem. Przy finansowaniu tej inwestycji nie ma środków unijnych. 
Żal, że województwo nie załapało się na środki zewnętrzne. 
Radny P. Pałubicki uważa, że tę inwestycję należy traktować jako inwestycję służącą mieszkańcom 
miejscowości Dębnica Kaszubska i całej gminy. Będzie służyła nam wszystkim, gdyż wszyscy z tej 
drogi korzystają. Ta droga to priorytet, może nie będzie wykonana jakaś inna inwestycja. Gmina 
nie ma swojego przedstawiciela w Sejmiku Województwa.    
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił uwagę, że były już II przetargi, które przekraczały 
wartość kosztorysową, pomimo obcięcia zakresu prac. 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że miesięcznik Wspólnota opublikował ranking 
zadłużenia gmin na 1 mieszkańca za 2017 rok. W tym rankingu jesteśmy na 129 miejscu. Takie 
gminy jak Kobylnica czy Słupsk mają wyższe zadłużenie. Gminy, które się rozwijają zadłużają się. 
My mamy niezłe wskaźniki.    
Skarbnik M. Malinowski zwrócił uwagę, że statystyka jest ważna. Poziom dochodu na 
1 mieszkańca w naszej gminie też jest wysoki. 
Radny P. Pałubicki oznajmił, że chciałby wiedzieć jak to będzie wyglądało po wyemitowaniu 
obligacji. 
Skarbnik M. Malinowski wskazuje, że przez ostatnie 6 lat nie powiększaliśmy zadłużenia. Gmina 
w 2015 roku na inwestycje wydała 8% budżetu, a w 2018 roku zaplanowano wydatki inwestycyjne 
na poziomie 26% tj. 14 mln zł. 
Radny P. Paczesny zauważył, że on nie jest przeciwnikiem brania kredytów. 
Radny P. Pałubicki zwrócił uwagę, że ta Rada, w tym składzie podejmuje decyzje od 4 lat. 
Zwrócił się z pytaniem, czy któryś z Radnych może wskazać inwestycję, która nie była potrzebna 
Gminie? W tym roku, mimo roku wyborczego, nie nastąpiło spiętrzenie inwestycji. Uważa, że 
Radni powinni iść z pełną piersią do przodu. Rada powinna tę inwestycję rozpocząć. 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że ma zapewnienie Wojewody, że droga przy „kinie” 
w Motarzynie zostanie wykonana przy 85% dofinansowaniu Wojewody. 
Sołtys I. Ziółkowski uważa, że ta strona województwa została zapomniana przez Województwo. 
Także uważa, że jest to ciężka decyzja. Społeczeństwo Gminy jest bardziej zadłużone niż gmina. 
Uważa, że to nie będzie zła decyzja. Jeżeli chodzi o mieszkańców, to zdanie jest podzielone, ale 
oczekują tej inwestycji. 



Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma 
jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania.   

W wyniku głosowania projekt uchwały został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził jednogłośne podjęcie 
uchwały. 

Uchwała otrzymała nr XLI/335/2018 i stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

b)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego projektu uchwały w sprawie 

zmian w budżecie Gminy Dębnica Kaszubska na 2018 r. /stanowiący załącznik nr 3 do 
protokołu/, po czym otworzył dyskusję nad projektem. 
Skarbnik M. Malinowski poinformował, że projekt dostosowuje uchwałę budżetową do 
obecnego stanu. Przedstawił zebranym uzasadnienie zawarte w projekcie uchwały. 
Pani Wójt I. Warkocka poinformowała, że Fundusz Sołecki w 2019 roku będzie wynosił 510 tys. 
zł. Jak rozpoczynaliśmy naszą kadencję ten fundusz wynosił 300 tys. zł. Przy tych środkach takie 
sołectwa jak Dębnica Kaszubska czy Motarzyno będą miały do dyspozycji po 42 tys. zł. Jest to 
już znacząca kwota. Poinformowała, że w najbliższy czasie zapadną decyzje w sprawie 
programów na przydomowe oczyszczalnie ścieków oraz fotowoltaikę. Nasz projekt na zadania 
związane z pozyskiwaniem energii z odnawialnych źródeł ma szansę na 85% dofinansowanie. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma 
jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania projekt uchwały został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził jednogłośne podjęcie 
uchwały. 

Uchwała otrzymała nr XLI/336/2018 i stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

c)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego projektu uchwały w sprawie 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica Kaszubska na lata 2018 - 2029, 
/stanowiący załącznik nr 4 do protokołu/, po czym otworzył dyskusję nad projektem. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma  
pytania do projektu uchwały? W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania projekt uchwały został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził jednogłośne podjęcie 
uchwały. 

Uchwała otrzymała nr XLI/337/2018 i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

d)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego projektu uchwały w sprawie 

zaliczenia drogi do kategorii dróg publicznych gminnych oraz ustalenia jej przebiegu /stanowiący 
załącznik nr 5 do protokołu/, po czym otworzył dyskusję nad projektem. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma  
pytania do projektu uchwały? W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania projekt uchwały został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził jednogłośne podjęcie 
uchwały. 



Uchwała otrzymała nr XLI/338/2018 i stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Pani Wójt I. Warkocka podziękowała Radnym za narzucone tempo prac i podjęcie uchwał. Na 
tym etapie, jak już wspomniała w dyskusji, nie wiemy jaki wariant przebudowy drogi wygra. 
Z uwagi na szybki rozwój sytuacji musieliśmy być przygotowani i nie mogliśmy dłużej zwlekać 
z podjęciem tej trudnej decyzji.   

Ad. 3 
Przewodniczący Rady K. Badowski o godzinie 11:50 zamknął nadzwyczajną sesję Rady 

Gminy Dębnica Kaszubska po wyczerpaniu porządku obrad. 

 

Protokołowała 
Teresa Kozdroń-Kołacka 

 
Przewodniczący Rady Gminy 

Dębnica Kaszubska 

/-/Krzysztof  Badowski 


